
 

 

PLATAFORMA TRANSFORMEM LA C31 

 

 

 



 

 

Es tracta d’accions de sensibilització a la població sobre els 
efectes nocius que te l’existència de l’autopista per a la salut 
de les persones, al medi ambient en general i a la mobilitat. 

 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

Pressionar perquè els que tenen el poder (els polí3cs i tècnics del 
govern de torn del moment) siguin sensibles i prenguin mesures 
respecte al canvi que implicaria la transformació de l’autopista per les 
persones de la ciutat.  

El fet de voler transformar-la en una zona verda i d’equipaments pels 
veïns, cosa que rever3ria en una millora de la seva qualitat de vida, 
aconseguint un entorn més sostenible i ecològic. 

Voler desfer-nos de la barrera de ciment que suposa en tant que separa 
els barris, interferint a la mobilitat de les persones amb dificultats i 
impedint la cohesió social, ja que actua com frontera entre el barris 
millor i pitjor posicionats social i econòmicament, cosa que genera 
diferències socials que perjudiquen als més vulnerables. 

 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

El tenir present als úl3ms tal i com Jesús predicava a l’evangeli, en 
aquest cas a les persones que poden ser més vulnerables per l’efecte 
contaminant de l’autopista i les dificultats de mobilitat associades en 
tant que barrera de formigó. 



 

 

Al mateix temps tenir present el medi ambient en tant que natura a 
preservar tal i com també predicava a l’evangeli. 

En defini3va a enfocar-nos a la cura de les persones i del planeta. 

  



 

 

ASSOCIACIÓ TAULA DE DIÀLEG 
INTERRELIGIÓS DE BADALONA (ATDI) 

 

 

Fa 6 anys que un grup de creients de diverses conviccions vam crear la 
ATDI de Badalona com plataforma per fomentar el coneixement mutu 
i la col·laboració, i evitar o solucionar conflictes fruits del 
desconeixement i els tòpics. Habitualment hi par3cipem cris3ans 
catòlics, protestants bap3stes, adven3stes del 7e dia, musulmans, i 
esporàdicament, sihks.. Hem realitzat jornades de “portes obertes”, 



 

 

visites guiades a diverses confessions diferents, “pregàries 
interreligiosos per la Pau”, conferències sobre temes fronterers, etc. 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

Vaig par3cipar en la seva creació i hi segueixo par3cipant com a vocal 
a la Junta. Es3c convençut de què l’evangelització també es fa tot 
estant present i ac3u allà on es cou el futur humà en la línia del Regne. 
“L’Esperit de Déu omple l’univers”. Presència missionera en el món 
obrer i el treball, en la lluita sindical i popular, en l’encarnació callada i 
de servei als més pobres i descartats, en la cura a casa,... I en la 
col·laboració al costat d’altres conviccions religioses compar3nt les 
moltes qües3ons humanes de fons que ens afecten per damunt de les 
nostres creences. 

En la nostra societat actual hem d’anar passant d’una societat de 
guetos , de pur civisme i “coexistència” i (pacífica?), a una societat de 
“convivència” real. Això no es fa sense proximitat humana i afec3va. 

Amb la ATDIB volem ajudar a treure estereo3ps i a demostrar, amb els 
fets, que les religions no han de ser fonts de temors i conflictes sinó 
camí per la pau i el respecte en la pluralitat; les concrecions sempre 
són parcials i no excloents. Treballant junts i trobant-nos per un 
objec3u comú ens anem sen3nt cada cop més a prop i anem passant 
dels estereo3ps i de veure’ns com a éssers llunyans i perillosos (pel 
desconeixement), a persones humanes es3mables, amb noms i 
cognoms, a veïns i amics amb bons sen3ments i a germans creients en 
l’únic Déu, tot i que l’anomenem diversament; les formulacions 
sempre son inexactes i poden falsificar la Realitat Inabastable. 

  



 

 

UNA MILITANT D’ACO ES COMPROMET A LA 
SEVA COMUNITAT PARROQUIAL I PASTORAL 

 

 

A par3r de la meva jubilació, decideixo fer un curs d’Autoconeixement 
i Espiritualitat, per tal de poder analitzar en què crec i perquè. Després 
d’un parell d’anys de classes i lectures, entenc quin és el meu procés i 
com vull fer-lo més coherent amb les meves creences. 

Això em porta a anar als meus orígens i a la comunitat que 3nc més 
propera que és la meva parròquia. Em comprometo primer en 
l’Acollida de Càritas i poc a poc en el Consell Parroquial i Pastoral, donat 



 

 

que l’església està fent un procés Sinodal i de transformació també en 
les seves comunitats. 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

En un món global tant convuls, necessito arrelar-lo en una pe3ta 
comunitat, on jo pugui treballar-hi en la mida que em perme3n les 
meves capacitats. I una comunitat Parroquial o Pastoral té moltes 
realitats i molt diverses. I en qualsevol ac3vitat que es proposi, es pot: 
EVANGELITZAR perquè ens cal plantejar-nos què faria Jesús i Perquè? 

TRANSFORMAR perquè si som capaços d’escoltar, d’entendre la 
diversitat, d’obrir les nostres comunitats (feminismes, ecologisme, 
diversitat de gèneres i tradicions, religions, polí9ques socials…), ens 
caldrà trobar noves maneres de fer per  adreçar-nos als més 
vulnerables, trencant el paternalisme per aconseguir integrar. 

 

Què creus que t’iden<fica com a ACO? 

ü La Revisió de Vida i el grup que ens permet una anàlisi constant 
del nostre procés personal i comunitari. 

ü Posar en les mans de Déu la meva actuació personal, familiar  i 
comunitària. 

ü Aquesta pertinença a un Moviment (Comunitat) que fa que 
pugui donar gràcies de tot el que he rebut i alhora posar-me al 
servei del que estigui al meu abast per tal que el món “sigui una 
mica millor”. 

 

 



 

 

DISA SANT ANDREU: REBOST SOLIDARI 
 

DISA Sant 
Andreu neix l’ 
any 2012, per 
la fusió dels 
serveis que es 
presten a les 
persones 
necessitades i 
en precarietat 
des de les 
parròquies de Sant Pacià i Crist Rei. Mo3vat per problemes d’espai i per 
l’augment exponencial de les sol·licituds d’ajuda, es va haver d’unificar 
i traslladar a una nova ubicació cedida per l’Ajuntament de Barcelona, 
al barri de La Sagrera. 

L’objec3u de DISA Sant Andreu ha estat de sempre no deixar a cap 
persona en risc d’exclusió social i/o marginació. És per això que són els 
Serveis Socials Municipals i els Serveis Socials de Caritas qui avaluen 
les necessitats de les persones i famílies, i la nostra en3tat qui cobris la 
part d’alimentació. Els responsables de DISA (abans Rebost), som 
voluntaris i depenem de CARITAS ARXIPRESTAL DE SANT ANDREU y a 
la vegada de CARITAS DIOCESANA.  

Mensualment es fa lliurament d’ aliments i productes de neteja i 
higiene personal a 857 famílies (2.033 persones, dels quals 65 són 
nadons de 0 a 2 any). Això representa haver fet durant l’any 2023: 9.869 
lliuraments a famílies. 

Durant l’any 2023 hem con3nuat el sistema d’entregues en format 
supermercat, a banda de la fruita, verdura, carn i peix que es lliura en 



 

 

lots preparats de forma an3cipada, en funció dels membres de la unitat 
familiar. 

S’ha man3ngut el número de voluntaris ac3us, que a l’actualitat arriba 
a 84 dones i homes, en diferents torns de mav i tarda, en tasques de 
recepció i tria d’aliments, reposar estanteries i neveres i lliurament i 
acompanyament als usuaris d’aliments i de productes de neteja i 
higiene personal. 

 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

Alguns dels voluntaris venim de parròquies, d’altres per coneixences i 
alguns que han passat per la porta i volen ser voluntaris. No tothom es 
creient. La evangelització la fa cadascú tal com ho sent. La missió 
principal es cobrir les necessitats d’aliments i en el moment de 
l’entrega dona poc marge per acompanyament. Però com algun usuaris 
ho són de fa ja temps, s’ha creat un vincle de coneixença amb els 
voluntaris però no va més enllà. S’estan valorant altres opcions de 
treball conjunt amb els usuaris (cursos de cuina, recollides amb 
Espigoladors...) De moment està en procés. 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

ACO com a moviment d’Església és un moviment evangelitzador 
seguint l’es3l de vida de Jesús de Natzaret. Com diu el Document 
d’Iden3tat, compar3m la vida amb persones  en les que les seves 
condicions de treball i vida estan marcades per la precarietat, modès3a 
econòmica i dependència. Aquets són els usuaris del Rebost d’ 
Aliments. L’evangelització es fa assegurant aliments a 70 famílies cada 
dia d’entrega. Disposem de poc marge per parlar de Jesús de Natzaret 



 

 

amb els usuaris quan estem fent entrega d’aliments. Alguns usuaris 
par3cipen a grups de contacte i convivència a parròquies facilitat per 
Càritas i pot ser un lloc millor per Evangelitzar i com a ACO hi podem 
tenir presència. 

AGERMANAMENT SENSE FRONTERES 
 

 

 

Programa de Formació a 
una coopera1va de dones 

Camp de treball de dones 
amb crèdits agrícoles 

Acte de sensibilització en 
escoles d’aquí 



 

 

Agermanament sense Fronteres som una associació formada per 
voluntaris i voluntàries que  promou la cooperació pel 
desenvolupament de col·lec3us vulnerables en pro de la Jusvcia 
Global. Concretament, treballem amb la nostra contrapart del 
Camerun per millorar les condicions de vida de les poblacions rurals 
més desafavorides i des d'aquí fem amb ac3vitats de sensibilització.  

En l'actualitat, els nostres programes principals de treball són: 
l'abas3ment d'aigua potable a través de la construcció de pous, i 
l'empoderament de la dona a través de la formació i la facilitació de 
crèdits per crear les seves pròpies coopera3ves agrícoles. 
Darrerament, s'estan iniciant programes de treball amb joves a través 
de formació i desenvolupament laboral-professional. 

 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

Crec que en aquesta acció tant el treball amb col·lec3us desafavorits 
del Camerun com les ac3vitats de sensibilització que es fan aquí són 
transformadores i evangelitzadores. 

 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

El "compromís" ens iden3fica com a ACO 

  



 

 

GRUP D’ART ELS COLORISTES 

 

 

Les meves accions consisteixen en portar el meu saber d’art a la canalla 
que s’apunta i els adults què volen enriquir-se en aquest món de la 
pintura. 

  



 

 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

 

L’evangelitzador d’aquesta acció és el meu compromís altruista amb 
l’en3tat que porta 43 anys i volem con3nuar fent una labor social per 
la meva ciutat, Santa Coloma de Gramenet, ensenyant a la canalla i fent 
sor3des per obrir la ment als pe3ts i grans en aquest món, de vegades 
complex què és el món de l’art. 

 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

 

El què més e iden3fica amb l’ACO és el meu compromís amb l’en3tat. 
Con3nuant una labor que van començar els socis fundadors, ja morts. 
Volem què el seu legat no es perdi i aquest és el meu compromís. Amb 
les meves accions  vull donar exemple de voluntat per aconseguir els 
nostre objec3u. De vegades ho aconsegueixo i d’altres penso que em 
queda molt per aprendre; però ho intento, què és per mi l’important. 

 

  



 

 

UNA MILITANT D’ACO AL LLOC DE LA DONA 

 

 
És una en3tat social situada al barri del Raval, Barcelona, que 
acompanya dones en contextos de pros3tució. La seva missió es 
centra en dues àrees principals: el desenvolupament integral i 
l'autonomia de les dones, i la sensibilització i transformació social. 

Col·laboro en la Formació de les dones, concretament en classes de 
castellà a dones migrades (sovint sense haver estat escolaritzades en 
els seus països d’origen). 



 

 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

Em sembla evangelitzador el fet de tractar aquestes dones amb 
carinyo, escoltar-les, no jutjar-les, valorar molt els progressos que van 
fent per pe3ts que siguin. 

És transformador perquè en els seus entorns hi ha una manca de 
respecte, valoració, es3ma,… Penso en el que Jesús li diu al cec 
Bar3meu: Què vols que et faci? El cec respon: Fes que hi vagi. Elles 
demanen veure els seus drets aconseguits en aquest món que ara els 
hi és tan hos3l. 

 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

El que crec que ens iden3fica coma a ACO és el fet d’acostar-se a un 
col·lec3u tan vulnerat: dones, migrants sense papers, racialitzades,…  

És una realitat que cal conèixer de prop, sobretot si tenim en compte 
el que ens vam marcar al darrer Consell. També em sembla important 
crear vincles entre l’ACO i en3tats com el Lloc de la Dona. 

  



 

 

ACCIÓ A UN SINDICAT 

 

 

Sóc delegada sindical de Comissions Obreres a l'ajuntament on hi 
treballo i compagino les hores de dedicació sindical amb les de 
psicòloga a l'àmbit de serveis socials. 

 

Com a delegada sindical intervinc en diferents àmbits i nivells: Al 
comitè d'empresa i meses de negociació per garan3r els drets 
reconeguts com a treballadors/es i millorar les condicions laborals de 
tota la plan3lla. Com a delegada, 3nc hores de dedicació a la seu 
sindical per atendre dubtes, reivindicacions, etc. Paral·lelament, al 
mateix ajuntament, denunciant la situació de les treballadores de 
Serveis Socials (baixes no cobertes, manca de recursos) i com afecta a 
la ciutadania. 



 

 

 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

L' acció, el compromís militant i l'evangelització fa referència a la missió 
que, tal i com consta al pla de curs, ens projecta cap enfora ("Aixeca't i 
camina! Lc 5,23).  

Visc el meu compromís amb dimensió evangelitzadora en tant en 
quant la meva acció recull la memòria de la lluita obrera i transforma 
la realitat actual: posem en valor el que hem aconseguit 
col·lec3vament i volem representar els companys/es en la 
negociació/reivindicació perquè encara queda molt a guanyar, a 
transformar, en l'àmbit laboral perquè sigui digne, just, en defini3va, 
per construir el Regne de Déu també a la feina.  

 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

ü Fent present Jesús als nostres ambients , treballant per la 
construcció del Regne ( com a delegada sindical, a l'àmbit 
laboral.) 

ü Ser referents pels companys/es que saben que poden adreçar-
se a nosaltres davant de situacions precàries i/o injustes 
perquè ens impliquem. 

ü Fomentem consciència obrera i ens comprometem en les 
accions de negociació, reivindicació i lluita, des d'una dimensió 
social i, també, evangelitzadora. Nosaltres, al costat de 
companys/es activistes sindicals no creients, fem present Jesús 
a la nostra vida. 



 

 

ü Promovem la reflexió i formació de la realitat del món del 
treball. 

ü Fem Revisió de Vida 

ACCIÓ/COMPROMÍS A L’AVV 

 

És un compromís que fa uns 20 anys que dura, primer de simple veí 
soci i després passant a formar part de la junta, aprenent-hi, 
par3cipant en el debat i les decisions, després fent-hi de secretari uns 
6 o 7 anys, corregint la revista durant molts anys i durant una colla 
d’anys a més coordinant la revista (deixo la coordinació de la revista i 
de ser membre de la junta quan la parella té un càncer i cal reduir bona 
part del compromís fora de casa). No és una acció/compromís de 
lideratge, sinó de servei i col·laboració perquè el conjunt de l’AVV 3ri 



 

 

endavant. Es procura dialogar sempre amb l'Administració, però sovint 
la tensió i confrontació són inevitables. 

Com a AVV (en molts casos en xarxa amb altres en3tat, associacions i 
plataformes del barri) s’encara la realitat del barri mirant d’incidir-hi 
des d’una perspec3va col·lec3va, procurant encarar els problemes 
concrets de veïns: habitatge –suport contra desnonaments, per 
l’habitatge públic i de lloguer, de protecció en cessió a coopera3ves 
sense ànim de lucre ni possibilitat especula3va; detecció 
d’uralita/amiant i promoure’n la re3rada; mobilitat –transport públic, 
mancances, regularitat; pacificació trànsit entorns escolars i en 
general; defensa espai públic; exigir i treballar pels equipaments que 
calen i preveure els que caldran amb el creixement actual; promoció 
comunitats energè3ques en espais/edificis públics i de veïns 
compar3des; incidència del canvi climà3c al barri; pla comunitari 
d’acollida, amb classes de llengua, ac3vitats de convivència, 
assessorament jurídic; coordinació amb professorat i famílies de les 
escoles (barracons, previsió places...; defensa del patrimoni, industrial 
sobretot, i de la memòria. 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

Per mi és evangelitzador el fet d’empeltar-se en l’esperit i les línies de 
treball que mouen l’AVV (i afavorir-los); crec que van en la línia del 
«Regne de Déu» amb voluntat de servei i de millora col·lec3va. 

És mirar de ser llevat. La gent a poc a poc sap que ets cris3à, sempre hi 
ha hagut militants cris3ans en aquesta AVV (en diversos moments, al 
llarg dels cinquanta anys que té, hi ha hagut ben bé cinc militants de 
l’ACO que n’han sigut presidents) barrejats amb militants no cris3ans, 
molts gent molt entregada i exemplar. 



 

 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

Ens iden3fica el treball en aquest es3l i mirant de viure en aquest es3l; 
i també voler una Església senzilla aplegada entorn de Jesús moguts 
per l’Esperit que el movia, de tarannà fraternal més que jeràrquic, 
igualitària, servidora, acollidora, acompanyant, atenta a la vida i a les 
persones amb l’es3l de Jesús. 

  



 

 

PARTICIPACIÓ A LA POB 

 

Des de fa dos anys represento el moviment ACO a la coordinadora de 
la Pastoral Obrera de la diòcesi de Barcelona. Abans de mi, altres 
militants i representants del moviment  han fet la mateixa tasca. 

Com a moviment d’Acció Catòlica, crec molt important  que la realitat 
del món de treball  3ngui veu en el si de l’església, posant de manifest  
tota les arestes de precarietat  que hi són presents , denunciant les 
injusvcies que es donen i mirant de donar veu a les realitats on 
aquestes es manifesten més.  

La dignitat en el món del treball ens ha de reafirmar com a fills i filles 
de Déu i transformar aquesta realitat hauria de ser possible en tots els 
nostres àmbits laborals (a la foto, acte reivindica3u durant la Jornada 
pel Treball Decent que es celebra cada 7 d’Octubre) . 

  



 

 

 

  



 

 

MIGRASTUDIUM, LLOC D’ACOLLIDA 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

Hamza, un jove marroquí, faltava dia si dia no a les classes de castellà 
de Migrastudium perquè sor3a amb un grup top manta. Era ja a finals 
de curs quan parlant, va sor3r la possibilitat d’anar a veure la bo3ga 
que té el sindicat top manta al Raval. Per la manifestació de l’11 de 
setembre el vaig veure prop de l’Arc de Triomf en una paradeta que 
havia muntat el sindicat. Treballava unes hores allí. Tots dos ens vam 
alegrar molt de retrobar-nos. 

 

D’aquest fet tant senzill en destacaria l’alegria del retrobament amb en 
Hamza en un treball estable . Penso en els deixebles quan tornen de la 
missió a que els havia enviat Jesús, l’alegria que també manifestaven. 
He après que aquesta joia es pot viure en molts moments de les 
nostres vides. Es una vivència molt humana i aquesta humanitat a mi 
personalment m’ha ajudat a viure-la l’ACO. 

 

Però no tot són flors i violes: en Mohamed i altres dormen al carrer. 
Han viscut experiències terribles fins que han arribat a Barcelona. Són 
ells qui m’empenyen al compromís i a l’esperança. 

  



 

 

PATRONAT DE  
LA RESIDÈNCIA FUNDACIÓ PERE RELATS 

 

 



 

 

 

Els Patrons de la Fundació Pere Relats tenim la responsabilitat de 
marcar els criteris de ges3ó de la Residència de persones grans del 
Poblenou. Hi hauria un model de negoci basat en obtenir el màxim 
benefici i un altre en oferir el màxim de servei. 

 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

El meu criteri ha estat des3nar el màxim de recursos al personal, a 
millorar la rà3o de treballadors i a oferir serveis complementaris, 
socials i culturals, més enllà dels obligatoris legals. Volem oferir un 
servei més humà i basat en l’atenció centrada en la persona. Hem 
apostat per crear unitats de convivència de 12 usuaris enfront de 
macro estructures, tot i que generen menys marge de benefici. 
Dissenyem espais on els residents se sen3n tractats en un ambient 
familiar. Oferim estades de vacances a Viladrau als nostres residents. 



 

 

Hem augmentat la plan3lla de treballadors per tenir una rà3o més alta 
i dignificar el seu treball. Tot sense posar en risc la viabilitat de l’en3tat. 

 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

M’iden3fica com a ACO l’opció de prioritzar els criteris socials i humans 
en front de criteris capitalistes. Optem per afavorir la classe obrera i les 
persones més vulnerables. Estem ges3onant la Residència i l’Alberg 
Sagrat Cor de Viladrau de manera altruista i voluntària però amb 
responsabilitat professional. Això ens permet que puguem executar el 
model de ges3ó basat en la persona i es3guem construint una segona 
residència al Poblenou que està previst s’inauguri a l’es3u del 2025 i 
oferir l’alberg de Viladrau com un espai de lleure pels residents. 

  



 

 

UNA MILITANT D’ACO A ALCEM LA VEU 

La meva acció a Alcem la Veu consisteix en par3cipar en els actes que 
es realitzen durant l’any  i sempre que puc assis3r a les assemblees 
d’inici  i final de curs.  

Hi ha dues accions que cada any fem: 

ü 25 Novembre: Dia internacional contra la violència de gènere, 
fem una pregària a l’església de Santa Anna i després ens 
incorporem a la manifestació al Passeig de Gràcia, on portem 
pancartes fruit de la nostra pregària. 

ü 8 de Març , el diumenge previ a aquesta data fem una acte 
davant de la Catedral de Barcelona on normalment es llegeix 
un text de l’Evangeli seguit d’una reflexió feminista d’aquest 



 

 

text. Acabem aquest acte amb un gest, un símbol que 
reflecteixi que volem la IGUALTAT DE LA DONA A L’ESGLÉSIA. 

També he par3cipat en dos dels quatre tallers sobre el Sínode de Dones 
que hem anat realitzant en paral·lel al sínode de Roma on hem intentat 
fer sen3r la nostra veu. 

 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

El fet de sor3r al carrer com a ALCEM LA VEU, tant el 25 de Novembre 
com el 8 de Març, penso que ja donem un tes3moni de dones creients 
que lluitem per transformar la nostre Església, en el sen3t de denunciar 
les desigualtats que pa3m. L’acte davant la Catedral és un molt bon 
altaveu. 

A par3r de la par3cipació a Alcem la Veu i juntament amb altres 
companyes d’ACO de la zona Besòs, ens hem plantejat, com podem 
ajudar a avançar i transformar el nostre moviment en la teologia 
feminista. 

Aquestes són algunes de les accions que proposem: 

ü Fer Estudis d’Evangeli amb la mirada de la teologia feminista. 
ü Replantejar les celebracions de les trobades. 
ü Fer tallers sobre aquest tema en algunes trobades o formacions 

de les zones. 
 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

És important que a ALCEM LA VEU aportem, juntament amb les 
companyes de la GOAC el fet de formar part de la classe treballadora, 



 

 

el fet d’intentar viure l’evangeli des dels problemes, les dificultats, 
solucions i alegries de les dones treballadores. 

En defini3va treballar per a què dins l’església la igualtat sigui costum, 
tant a nivell de gènere com social. 

CLASSES DE CATALÀ 
A LA CAPELLA DE LA SALUT ALTA 

 

 

 

Faig classes de català a dones de la parròquia de la Salut Alta. 
Realment, el que faig no són classes de català clàssiques amb ortografia 
i vocabulari... L’objec3u de les classes, el que interessa, és que sàpiguen 
llegir en públic, en concret les lectures a la missa. Anem llegint en comú 
un llibre de poca dificultat i fem el comentari. Així van agafant 
vocabulari. Saben llegir poc en castellà també, i cal insis3r en 



 

 

l’entonació, la puntuació o tot això. Mica en mica, es va introduint la 
conversa en català, elles l’entenen bé, i anem parlant entre nosaltres. 
Gairebé sempre són dones, cinc o sis en aquests moments, però ara 
també hi ha un equatorià que vol aprendre català i una noia 
musulmana que vaig conèixer a CONEX en les classes de costura. 

També he estat 10 anys donant classes de català a la Fundació de la 
Salut Alta i d’allà aprofito recursos, per exemple algun material. També 
a CONEX vaig fer alfabe3tzació de dones. 

Important que es fa convivència, amistat, sense buscar-ho. 

 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

A l’ACO, en el nostre grup, no estem parlant sempre de l’evangeli, 
l’església ni res, però cadascú valora el que fa l’altre. I això és el que 
faig allà també. L’ajuda que es fa, com el voluntariat, això és el més 
valuós. Dóna uns valors que en el dia a dia es van aprenent. 

Surt la importància de l’acollida quan ve una altre persona. Va sor3nt 
perquè s’ha viscut. 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

Al meu grup fem una ACO una mica “light” a la nostra manera. Però 
ens agrada anar a les coses que es fan per compar3r les nostres 
experiències i veure les dels altres. El que és molt de veritat és que tot 
el que fem surt de dins, no és forçat i és esperança. En les accions que 
fem, reps més del que dones. I tot això va treballant per dins, 
pausadament, sense estridències. Soc senzilla, jo. 



 

 

Vaig començar a es3mar al pròxim quan va morir el meu marit i vaig 
pensar “he de fer alguna cosa pels altres”. I vaig pensar així i així 
segueixo. 

L’equip ajuda en moments di�cils. Tothom em vol ajudar, això és una 
lliçó molt bonica, vull fer-ho sola, però m’agrada molt saber que la gent 
està disposada a ajudar-me. 

  



 

 

MAREA PENSIONISTA 

 

Cada dilluns, a la Plaça Universitat de Barcelona, ens trobem de 10 a 11 del 
maD, amb la Marea Pensionista de Catalunya. Allà trobem molta gent, també 
companys de la GOAC, amb els que ens sen1m units en la mateixa lluita. 

La Marea Pensionista és un moviment social que té com a objec1u la defensa 
del sistema públic de pensions independentment del govern que hi hagi, i en 
solidaritat amb tots els altres moviments socials que llui1n per unes 
condicions de vida dignes per tothom i en contra de totes aquelles pràc1ques 
capitalistes que vagin en el seu detriment. A  Catalunya porta més de 10 anys 
lluitant, coordinant-se amb la COESPE i la resta de moviments de pensionistes 
de l’Estat. Però a la vegada, animant a la formació de Mareas a cada territori, 



 

 

a cada ciutat. La MP intenta portar les seves reivindicacions al debat polí1c i 
sindical. 

Cada setmana ens posem al dia de la situació polí1ca i econòmica en relació 
a les pensions i en altres àmbits, i realitzem accions reivindica1ves, tant 
pròpies, com de recolzament a altres col·lec1us: sanitaris, estudiants, 
desnonats,...; i en solidaritat amb gent d’altres països: per exemple, les 
“armilles grogues” de França o pensionistes argen1ns; i especialment, amb el 
poble palesD davant el genocidi que està pa1nt: vam recolzar la vaga de fam 
de tres persones, una d’elles de la Marea Pensionista i membre de la GOAC; 
Llum Mascaray. Un cop l’any, a l’octubre, es fa una marxa a Madrid per 
reivindicar el sistema de pensions a nivell estatal i demanar una auditoria ja 
aprovada però que no es realitza, per veure què ha passat amb els diners que 
hi haurien d’haver a l’anomenada “hucha de las pensiones” que ha 
desaparegut. Dintre de la Marea, està la Comissió de la Dona de COESPE, amb 
reivindicacions específiques contra la pobresa i la violència que pateixen les 
dones, en concret, les dones grans. Una de les companyes, Luisa Oñate, té 85 
anys i lluita a peu de carrer, muntant paradetes informa1ves i acudint a 
explicar les lluites de la Marea allà on l’hi demanin. És impressionant!! 

M’ha impactat el tes1moni dels qui cada setmana, plogui o nevi (!!!) es 
reuneixen allà, alguns ja bastant grans i amb problemes esics evidents, 
mantenint l’esperit de lluita per sobre de tants signes de desesperança que 
trobem a nivell polí1c, sindical, …I fins i tot, entre la pròpia classe obrera que 
de vegades, segueix les consignes que s’escampen contra els pensionistes. 
Per exemple, aquelles que fan referència a la impossibilitat de mantenir el 
sistema de pensions. Se segueixen aquestes idees sense considerar cap més 
altre punt de vista, fins i tot, els econòmics que plantegen diferents opcions, 
com la de reduir la despesa bèl.lica.Com repe1m moltes vegades, els qui 
formem part de la MP ara, ja tenim la pensió resolta, si seguim lluitant és per 
assegurar la dels que seran pensionistes d’aquí a un temps. 

El meu compromís personal fins ara, ha estat assis1r cada dilluns que he 
pogut a les concentracions a la Plaça Universitat, acompanyar en totes les 
accions que he pogut, col·laborar en les campanyes d’informació i recollida 



 

 

de signatures alguna vegada i ara, també ajudaré a la Luisa Oñate en les 
properes xerrades que farà que, he ofert també a l’ACO; a Alcem la Veu i a 
algunes parròquies amb les que 1nc contacte: la Luisa és incansable!!! 



 

 

UNA MILITANT DE L’ACO AL GRUP DE DIABLES 
 

 
 

Formo part del grup de Diables Kapaol1s de Llefià fa uns quinze anys. Primer 
vaig estar al grup de percussió que acompanya a les sor1des. És una colla 
creada fa més de 40 anys en un barri perifèric. La colla fa d’aglu1nadora de 
diferents joves i realitats i acosta la realitat d’un món nou per a ells, el de les 
colles, anar altres festes, par1cipar dels actes centrals de les festes de la 
ciutat. Par1cipem com a família. Tots som membres. Jo vaig deixar de 
par1cipar en la percussió perquè l’obligatorietat dels assajos era 
incompa1ble amb la conciliació. El Joel es va animar a “cremar”. Fa uns mesos 
que també “crema” l’Abril. M’acompanyava en les sor1des, portant el carro, 
maquillant, fent entrepans en les sor1des... I al final, ja és membre de la colla. 
Hi ha poquetes dones. Me permet par1cipar amb ells en alguna ac1vitat 
comunitària com a iguals. Bàsicament, faig la feina que menys agrada en un 
en1tat en què tothom, evidentment, vol crear. Porto el carro carregat amb la 
pólvora. També impliquem l’en1tat en la xarxa d’associacions del barri. No 



 

 

només s’han de fer sor1des de correfocs, sinó formar part de la comissió de 
cultura, de la comissió de festes. 

En la teva acció, què creus és evangelitzador i/o 
transformador? 

Servir, fer el que calgui a la colla i sobretot la que no llueix amb el foc, voler 
fer comunitat i transmetre el sen1ment de per1nença a la realitat de barri i 
també de ciutat,  implicar els joves en noves coses per sobre de l’acció de 
lleure i festa, escoltar la vida dels joves. Sóc una de les persones més grans 
de la colla i és un projecte intergeneracional, per això és transformador. 

 

Què creus que ens iden<fica com a ACO? 

Què ens hauria d’iden1ficar. L’Evangeli i l’acció de Jesús és seductora, però és 
complexa de seguir per a una persona  pecadora i mortal que es diu Eva, ja, 
ja. Voldria ser iden1ficada en l’equip com algú que emet alegria, propera, al 
servei del que calgui, sense fer-me notar, amb qui xerrar i compar1r, que 
pugui ser model de família compromesa en una acció i amb un territori, que 
sempre diu que sí -també em dic Maria (...)-. Eva Maria com la cançó.  Que la 
colla sigui un espai de convivència i respecte i que es valori que aquest model 
és exportable a altres ambients. 


